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Kitüntetésük: 
„Kiváló Raj" 

A Gera Sándor munkásőr-zászlóa 1} 
11/4. rajának, vagyis az egyetemek ra-
jának parancsnokával ár. Tury Géza 
adjunktussal beszélgettem abból az al-
kalomból, hogy az ez évi zászlóalj-
gyűlésen megkapták a ..Kiváló raj' cí-
met és vándorzászlót, illetve a „Ki-
váló parancsnok" jelvényt. Arra kér-
tem hogy beszéljen a rajról, a meg-
alakulásról. tevékenységükről. 

— ö t évvel ezelőtt az egyetemi párt-
bizottság vetette fel egy r a j erejű 
munkásőregység megalakításának gon-
dolatát. Ekkor a két egyetemről nyolc 
fiatal, lelkes párttag jelentkezett a hí-
vó szóra. Az elmúlt évek pedig már 
egy igen Jó kollektívát kovácsoltak be-
lőlük. Mondhatom, hogv e társadalmi 
tevékenységüknek kétszeresen is hasz-
nát lát ják. Arra az előnyre gondolok 
elsősorban, hogy ők mint a fiatal ér-
telmiséget nevelő oktatók állandó, élő, 
eleven kapcsolatban vannak a munkás-
osztállyal. És ennek az egyáltalán nem 
„kónyvszagú" kapcsolatnak lehetősége 
szakmai munkájukra is kihat. 

Beszámolt arról, hogy a r a j tagjai 
közül három pártvezetőség tag. kettő 
megírta kandidátusi értekezését, egyi-
kőjük a doktorátus megszerzésére ké-
szül. Két másik technikai dolgozó szak-
mai munkájáról ls nagy elismeréssel 
nyilatkoznak. 

— A másik előny — folytatta dr. 
Tury Géza — politikai. A munkások 
la lá that ják hogy milyenek az értel-
miségi fiatalok, meggyőződhetnek ar-
ról, hogy valóban vannak a munkás-
osztály céljaiért fegyvertfogó értelmi-
ségiek is. A r a j nevében mondhatom, 
hogy megtiszteltetésnek tekintjük a ki-
tüntetést. de köszönet és őszinte mér-
legelés után úgy érezzük, hogy való-
ban meg is érdemeltük. 

— Mit kellett tenniük ezért a ki-
tüntető címért? 

— A r a j tagjai a múlt évi árvízvé-
delmi munkában példamutatóan helyt-
álltak, 20—22 napos szolgálatot teljesí-
tettek. Parancsnokságunk értékelése 
szerint az árvízvédelmi készültségben 
és a makói kihelyezés időszakában ak-
tív politikai munkát végeztek és pezs-
dítő vitakészségről tettek tanúságot. A 
r a j minden tagja megkapta az árvíz-
védelmi emlékérmet. Ehhez hozzájárult 
még az, hogy az 1970-es klképzéei év-
ben kiváló lövészeti eredményt értek 
el, és. hogy az árvízvédelmi munka 
mellett egyéb szolgálatukat ls kiválóan 
ellátták, fegyverzetüket kifogástalanul 
rendben tartották. 

Dr. Márta Ferenc rektor értékelve a 
ra j kitüntetését, fogadást adott, ame-
lyen megajándékozta őket. A beszélge-
tés során vetették fel annak lehetősé-
gét és ésszerűségét hogy az egyetem 
fiataljai sorából egy munkásőrrajt hoz-
zanak létre. 

— Amint az oktatók hasznát veszik 
a munkásosztállyal való eleven kap-
csolatnak. úgy nem kétséges, hogy a 
hallgatók a kezdő érteimleégi szakem-
berek nem kevésbé vennék ennek 
hasznát. — mondta befejezésül dr. 
Tury Géza. 

Negyvenegy év 
az egyetemen 

Sokszor kerestem volt munkahelyén, 
a József Attila Tudományegyetem 
gondnoki osztályán, ahová még nyug-
díjazása után is Visszajár dolgozni. De 
akármilyen korán mentem, már nem 
találtam bent Szentirmai Lászlót, — 
L a d bácsit, ahogy mindenki hívja őt 
az egyetemen — elment, hogy foly-
tassa az intézeti könyvtárak leltárá-
nak rendezését, amelyen már másfél 
éve dolgozik. Amikor megtaláltam és 
beszélhettem vele elmondta, hogy az 
egyetem gazdasági főigazgatójának kü-
lön kérésére fejezi be éppen ő nyugdí-
jasként ezt a munkát. 

Szentirmai Laci bácsi azon kevesek 
közé tartozik, akik egész életükben 
egy munkahelyen dolgoztak. 0 egy kis 
megszakítással negyvenegy évig volt 
az egyetem alkalmazásában. 

— 1929-ben érettségi után nem sok-
kal „szegődményes" irodai qlkalmazott-
ként kezdtem el a munkát. Már az 
érettségig eljutnom sem volt könnyű 
dolog. Egyszerű családból származom, 
négyen voltunk testvérek és mindnyá-
jan érettségiztünk. Testvéreim tanít-
tatásában én is részt vállaltam. Kis-
diák korom óta tanítottam, hogy az így 
szerzett pénzzel is segíthessem őket. 

Minden kezdet nehéz — szokták 
mondani, de Laci bácsinak tíz évig, 
1939-ig kellett mostoha körülmények 
között, nagyon kis fizetésért dolgoznia. 
Ekkor — a számviteli szakvizsga leté-
tele után — kapott kinevezett gyakor-
noki állást és pénztári ellenőrként dol-
gozott. 44-ig három fizetési osztállyal 
került magasabbra. Pénzügyi munka-
körben dolgozva élte át az inflációs 
idők nehézségeit. 47-ben költségvetési 
csoportvezetőnek léptették elő, majd 
51-ben a két egyetem szétválasztásakor 
kapta meg az osztályvezetői kinevezést, 
végűt 53-ban igazgatóhelyettes lett. 
Ugyanebben az évben kellett megválnia 
az egyetemtől, amikor is „egyik nap-
ról a másikra fölmondták nekem". Az 
egyetem fizikai dolgozóinak kérésére 
később ismét a gondnoki osztály élére 
került. Azóta ez év februárjáig, nyug-
díjazásáig, itt dolgozott. 

Ahogy sorolta az éveket,, a különbö-
ző tisztségeket, úgy emlékezett vissza 
az egyetem életére, fontosabb esemé-
nyeire is. A kezdeti idők nagy egye-
temi építkezéseire, melyeknek költségve-
tései és nyilvántartásai Laci bácsi ke-
zén mentek át. A háborús évekre, ami-
kor Sopronba helyezték az egyetemet, 
(imikor•*" mindenki közös érdeke volt 
menteni az egyetem műszereit, érté-
keit. Azokra a gazdasági ügyeskedések-
re, mikor a gyógyszerüzemben készí-
tett tífusz vakcinát „csencselték el", 
hogy a betegeknek élelme legyen. 

— Mire emlékszik vissza legszíve-
sebben Laci bácsi? 

— Őszintén megmondom, én mindig 

a Mtctnberekfccl való 'cápcsotatbmra 
emlekszem legszívesebben. Mindig jó 
viszonyban voltam velük, a műhely-
dolgozókkal gyakran horgásztam együtt. 

Nem véletlen, hogy 1960—és 70. kö-
zött ötször választották újból szakszer-
vezeti titkárrá. Bár előzőleg az egész-
ségügyi Szakszervezetek városi bizott-
sága elnökeként szerezhetett tapasztala-
tokat ezen a téren, mégsem volt egy-
szerű a mindennapi munka mellett — 
gyakrtAi dolgozott bent 6-ig fél 7-ig 
és még haza is vitt magával tennivalót 
— ezt a feladatot ellátni. 

— Sokszor kellett — emlékezett visz-
sza — feletteseimmel ellenkező állás-
pontot képviselni, ami bizony nem volt 
könnyű. Ügy érzem sikeresen harcol-
tam ezekben a vitákban. 

Laci bácsi kedves időtöltése a ke-
resztrejtvény fejtés, az olvasás és a bé-
lyeggyűjtés. A legjobban áhított „hob-
by"-ja mégis a horgászás — erre ju-
tott eddig a legkevesebb idő. Reméli, 
hogy most nyugdíjas korában egy év-
ben legalább két hónapot tölthet ez-
zel a szórakozással. „Hát bizony nem 
ís árt már pihenni" — mondta, amikor 
búcsúzóul hosszú életet és jó pihenést 
kívántam neki az elkövetkezendő évek-
ben. 

S. N.E. 

Hol az igazság? 
Ezt még ml sem tudjuk, de joghall-

gatók lévén keressük a választ. Való-
jában- e cím alatt szeretnénk rendsze-
rcsen jelentkezni egyetemi lapunk ha-
sábjain. Célunk, hogy röviden megír-
juk, milyen Jelentősebb esemény tör-
ténik karunkon ég, hogy alkalom adtán 
tapasztalatainkról is szót ejtsünk. 

Elöljáróban 

egy rendhagyó diákkörről 
számolunk be. Rendhagyónak nevez-
hető, mivel idegen nyelvű. 

Néhány angol nyelvet kedvelő, har -
madéves hallgató kezdeményezésére 
alakult meg. Már. az elmúlt félévben 
segítséget nyújtott ehhez dr. Szentirmai 
Lászlóné nyelvtanár, a diákkör vezető-
je, és a kari KISZ-szérvezet. A másod, 
harmad és negyedéves hallgatókból 
álló kis társaság abból a célból szer-
veződött, hogy ne a — szó szoros ér-
telmében vett — megszokott „iskolás" 
módszerrel tanuljanak nyelvet. 

Az élőbeszéd jelenti a legjobb gya-
korlatot számukra. Ezenkívül rendsze-
resen fordítanak a Times-ból és a 
Daily News-ból. Nagy-Britannia, Lon-
don. a különleges angol szokások, étke-
zések és egyáltalán az angol mentali-
tás megismerésére szolgál a A Trtp To 
England című könyv, melvet a lekto-
rátus bocsátott rendelkezésükre. 

T.nírtrKtol^h? • (ltján 
felvenni a kapcsolatot ogj angliai egye-
tem jogi karával és diákszervezetévé. 
Elsősorban a nyelvtanulás a céljuk ez-
zel ls, de egy ilyen kontaktus kialakítá-
sa más hasznos eredményeket is hoz-
hat. 

Ezen túlmenően barátság, esetleg 
cserelátogatás is létrejöhet két külön-
böző anyanyelvű, de azonos stúdium-
mal foglalkozó hallgatói csoport között. 

Megkérdeztem két hallgatót, mi a 
véleményük a diákkör munká járói. 
Feldmájer Llvla elmondta, hogy egye-
temi tanulmányai megkezdése előtt fél-
évet töltött az Amerikai Egyesült Ál-
lamokban. Szinte teljes angol, tudás 
nélkül indult az útnak, a hat hónap 
viszont igen eredményes nyelvleckének 
bizonyult, ö r ü l annak, hogy lehetősége 
van gyümölcsöztetni és felfrissíteni ezt 
a nyelvtudást. 

Márián Zoltán — a másik in ter jú-
alany gyűjteményéről már biztosan 
hallottak a lap olvasói. Államelnökök, 
királyok, törzsfőnökök fényképeit és 
aláírásait őrzi évek óta. A már szinte 
dokumentációs értékű album gyarapí-
tását angolul folytatott levelezése segí-
ti. (Legnagyobb sajnálatára, épp Queen 
Ellzabeth-től nem kapott dedikálást a 
fotóra. Tudvalevő, hogy a királynő 
csak személyes barátainak, ismerősei-
nek adlá kézjegyét.) Reméli, a diákkör 
munkájával a képek száma is gyarap-
szik. A kezdeményezés — ha rend-
hagyó ls — mindenképpen pozitív. A 
visszhang ezt tükrözi. Bízunk benne, 
hogy az ú j diákkkör iránt érdeklődők 
száma emelkedik a jövőben és a lel-
kesedés sem csökken. 

R. K. 

Egy zenekarról, 
amely még nincs 

A mese, amely egyben valóság, a kö-
vetkező: Régóta felvetődött igény, hogy 
legyen az egyetemnek saját zenekara. 
Előnyeiről uzt hiszem nem kell beszél-
ni és ezeket még aktuálisabbá teszi, 
hogy a közeljövőben az egyetemnek « 
egy saját — és remélhetőleg Igénye« 
— klubja is lesz. (Hangsúlyozni szeret-
ném, hogy klub, amely a diákság ki-
kapcsolódását és szórakozását szolgálja, 
nem pedig szemináriumi terem.) Előt-
tünk már feltehetően mások ls próbál-
koztak ezzel, most azonban jogászok 
kezdték elindítani a „lavinát". Talán 
nem adjuk fel olyan könnyen mint az 
eddigiek. Támogatást ls kaptunk dr 
Dáni Sándor személyében. 

A kezdeményezők összeírták azokat, 
akik zenével foglalkoznak egyetemi ta 
nulmányuk mellett. Elfogultság nélkü' 
állítható, hogy kialakult egy olyan 
„csapat", amely talán sokra lenne ké 
pes. Emellett kínos kérdésekről is szó 
esett. A pénzről. Hiszen a fiúk ösztön 
díjukból nem tudják megvásárolni o 
felszerelést. Fordultak a KISZ-hez, a? 
egyetem Kulturális Bizottságához, n 
gazdasági osztályhoz. Hiába. Elutasítot-
ták kérésüket. Pedig ha tervünk meg-
valósulhatna sok magyarországi egye-
temhez hasonlóan a JATE-nek ls ön-
álló zenekara lenne. Nem kifejezetten 
beat-et és nem is jazz-t akarnak ját-
szani A kettő igen jó keverékét. 

Legutolsó lépés — amit a napokban 
tettek, „ügyünk" érdekében — kérelem-
mel fordultak a karok dékánjaihoz 
anyagi támogatásért. Az eredményt kí-
váncsian vár juk. A témához aktuali-
zálva: H e l p ! 

Szeged már több éve baráti kapcso-
latot tart fenn szovjet testvérvárosá-
val, Odesszával. így szoros együttmű-
ködés jött létre a Szegedi József Attila 
Tudományegyetem és az Odesszai Ál-
lami Mecsnyikov Egyetem között is-
1968-ban kezdődött a tudományos ok-
tatók cseréje. 1968. májusában 2 he-
tet töltött Odesszában a Természeti 
Földrajzi Tanszék vezetője, Dr. Jakucs 
László és dr. Andó Mihály docens. A 
magyar tudósok megismertették az 
Odesszai Egyetem Geológiai—Földrajzi 
fakultásának oktatóit és hallgatóit 
azokkal a tudományos problémákkal, 
amelyek megoldásán dolgoznak. Ilye-
nek: a Dél-Alföld természeti földrajzi 
tanulmányozása, továbbá a hidrológiai 
kutatások és a karsztfolyamatok vizs-
gálata. 

A testvéregyetem oktatói elsősorban 
a földrajzos szakképzés problémáival 
ismertették meg vendégeiket, s kirán-
dulásokat szerveztek részükre a Krím-
be. 

Hallgatók cseréje 
Ugyancsak még 1068-ban — egye-

temünk meghívása alapján — Sz. T. 
Belozorov professzor előadássorozatot 
tartott Szögeden .A természeti föld-
rajz fejlődése a Szovjetunióban" cím-
mel. Ekkor vetődött fel az a gondo-
lat, hogy célszerű lenne a hallgatók 3 
hetes terepgyakorlatának a cseréje. 

Az első ilyen Jellegű cserére 1969-
ben került sor. A Gazdasági Földrajzi 
Tanszék vezetője, dr. Krajkó Gyula és 
dr. Pénzes István docensek, valamint 
20 magyar hallgató Ismerkedtek meg 
az odesszai tanszékek munkájával és a 
Geológiai—Földrajzi fakultás laborató-
riumaiban tájékozódtak a szovjet ok-
tatók módszereiről. Ezután B. J. Bur-
lahi és V. P. Mazur oktatók vezetésé-

I kirándulásokat tettek a Kaukázus 
legszebb helyeire: jártak Bakuban, Tbi-
lisziben, Szuhomiban. 

Szeged — Odessza 
Földrajzszakosok tudományos cseréje 

Ezzel egyldőben a szovjet hallgatók 
III—IV. évfolyama 3 hetet töltött Ma-
gyarországon. Gyakorlatuk programja 
Igen széleskörű és sokoldalú volt. Be-
járták Észak-Magyarországot és a Du-
nántúlt. A megkezdett cserekapcsola-
tok folytatásaként 1970. nyarán Ismét 
18 III. éves matematika—földrajz sza-
kos hallgató utazott el dr. Jakucs 
László tanszékvezető és dr. Andó Mi-
hály docens vezetésével a Szovjetunió-
ba, 3 hetes terépgyakorlatra. A prog-
ram főbb útvonala a kővetkező volt: 

Odessza—Krím-félsz iget—Szimferopol 
—Bolsoj-kanyon—Bahcsíszeráj—Csatür 
-Dag—Jalta és hajóút a Fekete-ten-
geren, Szocsi, Jal ta és Odessza útvo-
nalon. 

Ennek a terepgyakorlatnak a viszon-
zására az idei év februárjában került 
sor. Február 4-én érkeztek szovjet ven-
dégeink Magyarországra. A csoport ve-
zetője G. A. Miscsenko dékán és E. E. 
Povitcsennaja gazdasági geográfus volt. 

A magyarországi program bevezető-
jeként dr. Jakucs László tartott ismer-
tető előadást, amelyben a szegedi föld-
rajzi tanszékek oktató és kutató mun-
kájáról, a magyar földrajztudomány 
helyzetéről és eredményeiről, a föld-
rajznak a népgazdaság számára nyúj-
tott konkré.' segítségnyújtási lehetősé-
geiről beszélt. Ezt követően a Termé-
szeti Földrajzi Tanszék baráti fogadá-
son látta vendégül az odesszai geogré-
tusokat. 

A további program széleskörű lehe-
tőséget biztosított az ország megisme-
résére. Szeged város bemutatásán fcí-
» J1 vendégeink megismerték a Szened 
) örnyéki kőolaj medencét, a Dél-Alföld 

termálvíz nyújtotta lehetőségeit. Részt 
vettek üzemlátogatásokon, így Jártak 
a 100 éves világhíres szalámigyárban, 
a békéscsabai konzervgyárban, a Sze-
gedi Paprikafeldolgozóban. 

Dr. Andó Mihály docens vezetésével 
tett kétnapos délkelet-alföldi ta-
nulmányút során a terület természeti 
földrajzi jellemzőit, a vidék gazdasá-
gi életét tanulmányozták. 

Országjárás 
A program további részében ország-

járó körútra indultak odesszai vendé-
geink, dr. Tóth Imre adjunktus veze-
tésével. 

Az egykori vízivilágon, a békési Sár-
réteken keresztül vezetett az útvonal 
Debrecenbe. A Kossuth Lajos Tudo-
mányegyetem Természeti Földrajzi la-
boratóriumának megtekintése és dr. 
Kádár László professzor közvetlen elő-
adás« felkeltette a látogatók figyelmét 
a kísérletező geográfia iránt. Debre-
cen megtekintése után, ahol kegyelet-
tel emlékeztek meg a II. világháború 
városkörnyéki csatáiról, a felszabadító 
Vörös Hadsereg katonáiról, akik a vá-
ros szabadságáért életüket áldozták. 
Nyíregyháza volt a következő állomás. 
A Tanárképző Főiskola Földrajzi Tan-
széke vendégeiként — az újonnan be-
rendezett, modern tanszék előadó-
termében egy áttekintő előadást hall-
gattak meg vendégeink Szabolcs me-
gye és Nyíregyháza földrajzáról. Kü-
lön említésre méltó, hogy a helvi tan-
szék vezetője érdekes t°lepülésföldraj-
zi azonosságokat mutatott ki éppen az 
elmúlt évben Nyíregyhaza és a közép-

ázsiai oázis városok között. A szabolcsi 
termálvíz, a tiszavasvári alkaloidagyár, 
ma jd a tiszalöki duzzasztómű megte-
kintése után vendégeink megkóstolták 
a „borok királyát" is Tokajban. 

A továbbiakban ú j szocialista váro-
sunk, Lenlnváros vívta ki látogatóink 
elismerését. Majd az Északi Iparvidék 
központjában, Miskolcon Jártak. LlUo-
füred a szovjet vezetők szerint a kau-
kázusi Jupsara völgyét Juttatta eszük-
be. 

Kazincbarcika bemutatása után a 
magyar barlangvilág központja, Aggte-
lek következett. Já r tak vendégeink a 
Baradla barlangban, valamint a ven-
déglátó tanszék vezetője dr. Jakucs 
László által 1952-ben felfedezett Béke-
barlangban is. 

A következőkben megtekintették az 
ország jelenlegi legnagyobb víztároló-
ját, a Lázbércit, majd a Bükk hegység 
csodálatos sziklái, és a középkori vá-
rosrészekkel pompázó Eger nyerte meg 
tetszésüket. 

Gyöngyös, Hatvan után következett 
a magyarországi látogatás egyik leg-
nagyobb „attrakciója", esti panoráma 
a gellérthegyi felszabadulási szobor 
előtt. 

Az Eötvös Lóránd Tudományegyetem 
modern diákszállója nyújtott szállást 
a csoportnak a 3 Budapesten töltött 
éjszakára. 

A munkásmozgalmi jelentőségei ú j -
pesti (váci-úti) gyárnegyed, a hajógyár, 
a modernizált Óbuda ú j lakótelepe, és 
végül a Budai Vár jelentette az első 
nap főbb programját. 

A Nemzeti Galériában tett kSzel 3 
órás látogatás után úgy nyilatkoital; 
vendégeink, hogy csak itt legalább egy 
hetet el eltöltöttek volna, 

A búcsú-vacsora magyaros, cigány-
zenés programja, az elmaradhatatlan 
pohárköszöntők közben éreztük legin-
kább, hogy. ismét közelebb kerültek r-r. 
odesszai és- a szegedi egyetem hallgatói, 
tanárai egymáshoz. 


